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u demult, o veste a �cut 
senzaţie ih lumea teatral:l.: 
vestea demisiei dumneavoasW 

de la conducerea Teatrului Naţional din 
Craiova Ce a provocat, exact, această 
reacţie a dumneavoasW? Mai este de 
actualitate hotănrea? 
Pentru a fi foarte corecţi, nu este vorba 

despre o demisie, ci despre o cerere de 

eliberare din funcţie. 

Gândul de a părăsi fotoliul de director al 

Naţionalului craiovean este mai vechi. În 

1 997 doream ca, la împlinirea a 1 O ani de 

directorat, eveniment care urma să aibă 

loc în februarie 1 998, să mă retrag, lăsând 

locul unuia mai tânăr şi cu mai multă 

energie. S imţeam că începusem să 

obosesc, plăteam tribut unei uzuri fireşti 

intervenite în cei 1 O ani. 

Doream ca retragerea mea de la direc

ţiunea teatrului să se producă nu într-un 

moment de declin artistic, ci într-unul 

rodnic. Se punea din ce în ce mai acut 

problema "reformei" în teatru. Nu sunt 

un conservator, dar nu mă pot declara 

nici un adept al reformei de dragul 

reformei. Cred că orice reformă trebuie 

să ducă la o schimbare în bine. Acesta 

trebuie să fie, în principal, scopul ei. 

Cred că reforma în cultură (dacă există o 

asemenea reformă) nu trebuie să fie ge-

nerată de dificultăţile financiare, de lipsa 

de fonduri, cum pare că se întâmplă acum 

la noi. Eu nu mă simt capabil să particip la 

realizarea unei asemenea reforme, la jus

tificarea şi impunerea ei. 

Te ntaţ i a  de a l u c ra d i n  n o u  a l ăt u ri 

de S i l v i u  P u rcărete l a  real i zarea 

Orestiei, apoi de a colabora pentru prima 

dată cu Mihai Măniuţiu, care avea să pună 

în scenă Timon din Atena, tumeele pre

conizate pentru vara şi toamna lui 1 998, 
dintre care se detaşa invitarea Orestiei la 

Barbican Centre din Londra, acolo unde 

îşi prezintă spectacolele celebra Royal 

Shakespeare Company, toate acestea şi 

încă multe altele, pentru care îmi asumam 

mari responsabil ităţi, au învins şi au gonit 

atunci impulsul iniţial de a pleca de la 

conducerea Naţionalului craiovean după 

cei 1 O ani. Apoi a apărut propunerea lui 

Măniuţiu de a realiza la  Craiova 

Frankenstein ih Est, pentru "Viena -

Capitală Culturală a Europei 1 999", la 

care am aderat fără nici o rezervă, 

gândind că, dacă bugetul nostru din 1 999 
va fi cel puţin egal cu acela din 1 998, ne 

putem permite să investim în această 

coproducţie echivalentul a 40 000 de 

mărci germane, ceea ce reprezenta o 

cincime din costurile producţiei, restul 

fiind acoperit de partea austriacă. 

Alocaţia bugetară comunicată în ultimele 

zile ale lunii martie era însă cu mult mai 

mică decât cea de anul trecut. Am fost 

nevoiţi să ne retragem din acest impor

tant proiect, ceea ce lui Mihai Măniuţiu şi 

celor de la "Viena - Capitala Culturală a 

Europei" le-a creat dificultăţi reale. 

Găsesc că reacţia mea de a cere elibe

rarea din funcţie, după o asemenea deli

cată situaţie, este a unui conducător care 

îşi respectă condiţia şi cuvântul dat, chiar 

dacă în sinea mea sunt conştient şi con

vins că nu mă fac vinovat de crearea ei. 

Deci, auto-excluderea forţată din proiec

tul Frankenstein a fost unul  d intre 

motivele care au determinat decizia mea. 

Celelalte motive pornesc tot de la lipsa 

resurselor. Acestea ar fi: neputinţa de a 

majora salariile colegilor mei, moment 

aşteptat şi meritat de foarte mulţi dintre 

ei şi teoretic posibil în urma apariţiei Legii 

nr. 1 54/ 1 998, precum şi imposibilitatea 

de a realiza cu bugetul de care dispunem 

programul ambiţios pe care ni l-am pro

pus. 

Dacă aş fi foarte, foarte cinstit cu dum

neavoastră, aş mărturisi că acesta din 

urmă este poate principalul motiv care 

mă obligă să iau acum o asemenea 

hotărîre gravă. 

Timp de 1 O ani am fost preocupat, până 

la obsesie, de imaginea aces

tui teatru, de perceperea 

lui, am făcut tot ce mi-a stat 

omeneşte în putinţă ca el să 

nu piardă poziţia pe care şi

o câştigase cu trudă şi şansă 

între teatrele importante ale 

României. 

Am aflat că un anume teatru 
din provincie (nu spui care�. 
un "Dramatic", a primrt de la 
forurile de care depinde o 
sumă mai mare decât buge
tul Teatrului Naţional din 
Craiova De fapt. cât primiţi 
de la Ministerul Culturii şi la 
ce puteţi folosi aceşti bani? 
Cât timp vă ajung? 
Trebuie să recunosc că anul 

1 999 este cel mai greu din

tre cei 1 1 de când am fost 

https://biblioteca-digitala.ro



investit cu responsabil itatea de director al 
Naţionalului craiovean. Până acum, alo
catia bugetară primită de la Ministerul 
Culturii şi realizări le de la capitolul 
"Venituri proprii" ne-au permis să des
făşurăm o activitate normală, cu specta
cole performante, o parte dintre ele chiar 
"spectacole-eveniment", care au stâmit 
interesul publicului şi al specialiştilor. 
Costul materialelor necesare producerii 
unei montări s-a dublat şi triplat, din 
cauza inflaţiei, ca şi cheltuielile pentru 
prezentarea unui spectacol. Căldura, ga
zele, telefoanele, toate costurile pentru 
administrarea teatrului sunt de-a dreptul 
istovitoare. 
Subvenţia de 4 miliarde şi 900 de mili
oane de lei, din care aproape 3 miliarde şi 
jumătate reprezintă cheltuieli de perso
nal, nu poate acoperi decât 50-60% din 
necesităţile noastre. 
Ce sumă i-ar trebui anual unei instituţii de 
talia Teatrului Naţional din Craiova pen
tru a-şi desf1şura activitrtea în condiţii 
normale (nu spun "optime'')? 
Dacă nu ne vom confrunta cu o nouă 
inflaţie, care să bulverseze preţurile, cred 
că, în condiţiile unui an teatral normal, 
ne-ar fi necesare aproximativ 9 miliarde. 
Nu trebuie însă uitat că stagiunea 
1 999-2000 este pentru Naţionalul craio

vean una specială, în iunie 2000 împlini
ndu-se 1 50 de ani de la fondarea sa, şi că 
în programul nostru figurează, între ianu
arie şi iunie 2000, nenumărate manifestări 
dedicate acestui eveniment, printre care 
şi Festivalul Internaţional "Shakespeare". 
Fie că plWsiţi fotoliul directorial, fie că nu 
(noi am vrea să nu�. ce proiecte ale 
Teatrului Naţional din Craiova aţi dori să 
duceţi la capăt? 
Deschiderea stagiunii cu premiera pe ţară 
Aşa este (dacă vi se pare) de Luigi 
Pirandello, în regia lui Vlad Mugur, mani
festarea "Zilele Culturii Britanice la 
Craiova", organizată în colaborare cu 
British Council, participarea la Festivalul 
Shakespeare de la Gdansk cu Trtus 
Andronicus şi • Timon din Atena, la 
Festivalul "Euro-Scene" de la Leipzig cu 
Phaedra şi la Festivalul Convenţiei 
Teatrale Europene de la Nisa cu piesa 
Careul. 
Acestea, ca proiecte pe care aş dori să le 
îndeplinesc personal, dacă va fi posibil. Aş 
vrea însă să fie pomite cât mai multe din
tre proiectele legate de sărbătorirea 
teatrului, chiar dacă, atunci când vor fi 
finalizate, un altul va fi directorul Naţio
nalului craiovean: predarea la tipografie a 
"Istoriei Teatrului Naţional din Craiova" 

Gheorghiu, a cărţii "Teatrul Naţional din 
Craiova şi Silviu Purcărete - pelerini pe 
mari le scene ale lumii" de Ludmila 
Patlanjoglu, finalizarea demersurilor între
prinse pe lângă British Council pentru 
participarea spectacolului Scorpia îm
blânzită de la Royal Shakespeare 
Company la "Craiova Shakespeare 
Festival" şi pe lângă Ambasada Franţei la 
Bucureşti pentru invitarea celor de la 
Theâtre des Amandiers din Nanterre 
(oraş înfrăţit cu Craiova) la festivităţile 
prilejuite de aniversarea a 1 50 de ani. 
Aş mai dori să fie perfectate colaborările 
cu soţii Mona şi Tudor Chirilă pentru 
realizarea spectacolelor Femeia 
nisipurilor, după romanul scriitorului japo
nez Kobo Abe, şi Perpetua 
şi Felicitas după "Martiriul 
sfintelor Perpetua şi 
Felicitas" (gândite pentru a 
avea premiera la începutul 
anului 2000), cu Alexan
der Hausvater pentru 
Divina Commedia după 
Dante Alighieri, cu Tom pa 
Gâbor pentru Regele Lear 
şi, bineînţeles, cu Silviu 
Purcărete, pentru stagiu
nea 2000-200 1 .  
Este o parte a unui pro
gram pe termen lung, care 
a fost gândrt: şi discutat 
împreună cu cei ce ur
mează să-I final izeze. Aş fi 
trist dacă cel care va veni 
în locul meu nu va ţine în 
nici un fel cont de el, 
aruncându-1 la coş. 
Teatrul dumneavoastră 
este unul dintre cele mai 
hamice din ţară în ceea ce 
priveşte organizarea de 
colocvii, simpozioane, se

siuni de comunicări (fes
tive sau nu), la care dum
neavoastră participaţi 
efectiv şi activ, nu doar 
"dând indicaţii" şi suprave
ghind. Practic, la Craiova directorul face 
totul, de la a chema fotograful pentru 
poze până la a întâmpina oaspeţii la gară. 
Nu vă simţiţi obosit? 
Îmi pare rău dacă asta se vede din afară. 
Unul dintre idealurile mele de con
ducător de teatru a fost ca totul să fie atât 
de bine organizat încât să nu se vadă cine 
stă de fiecare dată în spatele fiecărui 
lucru. 
Am dorit să apărem în ochii lumii aşa cum 
suntem, o adevărată familie, care am 

de Alexandru Firescu şi Constantin reuşit şi reuşim Împreună. Această impre-

sie - că "directorul face totul" - cred că se 
datorează faptului că o serie de mani
festări sau activităţi sunt gândite ca un tot 
unitar şi este absolut normal ca în
deplinirea lor să fie supravegheată în mod 
special de aceeaşi persoană. 
Nu cele de mai sus m-au obosit. Din 
contră, atunci când ele şi reuşesc, îmi pro
duc o satisfacţie, o bucurie care mă face 
să nu simt nici un fel de oboseală. Cred 
că oboseala şi uzura de care vorbeam vin 
din altă parte. 
În plus, a apărut acum o iritare, o uşoară 
irascibil itate, care se accentuează. Sigur 
că momentul pe care � parcurg justifică 

stare, dar şi grăbeşte decizia 

Sunt într-un fel satisfăcut că nu plec de la 
conducerea teatrului într-un moment de 
criză artistică, ci din contră. 
Chiar dacă rămân încă multe de făcut, mă 
retrag cu sentimentul datoriei îndeplinite 
şi cred că insinuări de genul "a părăsit 
corabia la greu" nu-şi vor avea locul. 
Greu a fost întotdeauna ... S-ar putea să 
fiu eu un sceptic, dar acum nu ma1 
întrevăd perspectivele. 

Alice Georgescu 
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